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Svaz průmyslu a dopravy ČR (SP ČR) s ohledem na současnou rozpočtovou situaci státu a potřeby 

transformace a posílení ekonomiky vítá navýšení prostředků v rámci Národního plánu obnovy (NPO). 

Především poukazuje na potřebu podpory firemního sektoru, který se nyní potýká s mnoha krizovými vlivy, 

které pravděpodobně povedou k recesi ekonomiky. Aby dopady byly co nejmenší a následné oživení co 

nejrychlejší, je třeba se v rámci navýšení NPO zaměřit na podporu průmyslu v zajištění energetické odolnosti, 

ale také na posílení dlouhodobé konkurenceschopnosti prostřednictvím výzkumu a vývoje. Je třeba co 

nejrychleji vyjasnit aktualizaci komponent NPO (rozdělení alokace +25 mld. Kč) a v maximální možné míře 

zohlednit potřeby firem z pohledu energetiky včetně např. podpory přechodu na nové zdroje energie 

v průmyslové výrobě nebo na současné prioritní programy aplikovaného průmyslového výzkumu a vývoje. 

 

 

KONKRÉTNÍ PŘIPOMÍNKY 
1. Obecně k materiálu 

Svaz žádá, aby vláda zajistila co nejrychlejší přípravu, vyjednání a schválení aktualizace a navýšení NPO, 

aby zbylo co nejvíce času na implementaci konkrétních projektů. 

Odůvodnění: 

Aby došlo plnému využití nabízených prostředků, je třeba celý proces přípravy a vyjednávání maximálně 

podpořit a využít k tomu i české předsednictví v Radě EU. V opačném případě hrozí riziko zpoždění 

realizace projektů a nenaplnění očekávaných cílů. 

Tato připomínka je zásadní. 

 

2. Obecně k materiálu 

Při přípravě rozhodnutí o alokaci prostředků je třeba zohlednit dlouhodobou koncepci české energetiky. 

Odůvodnění: 

Bez jasné koncepce a představy o dlouhodobém směřování energetiky nemusí dojít k podpoře efektivních 

investic. Dlouhodobě žádáme o novou Státní energetickou koncepci a aktualizaci Vnitrostátního plánu 

v oblasti energetiky a klimatu. 

Tato připomínka je zásadní. 
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3. Ke kapitole V. Podněty na aktualizaci plánu a iniciativě k REPowerEU, k části 1., str. 6 

Svaz podporuje uvedené projekty v části 1. Infrastruktura pro energetiku. 

Tato připomínka je zásadní. 

 

4. Ke kapitole V. Podněty na aktualizaci plánu a iniciativě k REPowerEU, k části 2. bodu c, str. 8  

Žádáme změnu návrhu úpravy komponenty: „Renovační vlna v rezidenčním sektoru na zajištění sítě pro 

vstupní (soft) energetické poradenství v území přes systém Místních akčních skupin, popř. další územní 

partnery včetně pomoci se zpracováním žádostí Nová zelená úsporám light, žádostí o sociální dávky 

a dotace, zkvalitnění regionálního a místního poradenství apod. – 1 mld. Kč“ 

Odůvodnění: 

Je třeba zajistit primárně odborné poradenství pro lidi i firmy, nejen s programem Nová zelená úsporám, 

ale i k dalším opatřením státu na podporu úspor, investic či využívání nástrojů pomoci státu – k tomu ale 

musí pomoci státní složky k tomu určené (např. MPO, CI, API apod.). Odbornost a poradenství musí být na 

stejné úrovni ve všech krajích. Není vysvětlen výběr realizátora. Předpokládaná alokace 1 mld. Kč je navíc 

velmi štědrá, proto navrhujeme její snížení. 

Tato připomínka je zásadní. 

 

5. Ke kapitole V. Podněty na aktualizaci plánu a iniciativě k REPowerEU, k části 3. Podpora průmyslu (5-7 

mld. Kč), str. 8  

Svaz podporuje projekty na podporu průmyslu. U Nahrazení fosilních paliv a materiálů v průmyslu (3 - 5 

mld. Kč) není však jasné, jestli příjemci podpory mohou být i subjekty provozující zařízení v EU ETS. Žádáme 

o potvrzení, že po investici do nových technologií může na zařízení být nadále využíváno fosilní palivo (na 

rozdíl od 3. programu Modernizačního fondu) – využití fosilních paliv nebude podporováno, nicméně 

částečné zachování jejich odběru by nebylo sankcionováno, v některých případech totiž nelze ze 100 % od 

fosilních paliv v krátké době odejít. 

Tato připomínka je zásadní. 

 

6. Ke kapitole V. Podněty na aktualizaci plánu a iniciativě k REPowerEU, k části 4. Ostatní nad v objemu 

nad 1 mld. Kč (27,8 mld. Kč), str. 9  

Svaz nesouhlasí v navržené podobě s projektem MMR – Transformace cestovního ruchu v ČR – odolnější 

a udržitelný cestovní ruch (5 mld. Kč). 

Odůvodnění: 

Nerozumíme tomu, proč by transformace (včetně zelené transformace a dalších investic) nemohla být 

podpořena i v jiných odvětvích než v cestovním ruchu. Program by měl být rozšířen i na další odvětví 

včetně např. dopravy, která není způsobilá v plánovaném programu dle DKR. Doprava navíc není způsobilá 

na rozdíl od cestovního ruchu ani v programu Digitální podnik.  

Naopak upozorňujeme, že již existuje vypsaná výzva programu Úspory energie, která je i pro cestovní ruch, 

podporuje komplexní úspory, zateplování, výměnu osvětlení a pořizování technologií s nižší energetickou 

náročností, tu tedy není nutné specificky nahrazovat. To stejné platí i pro instalaci FVE, která by neměla 

být podporována specifickým programem, protože NPO již má program Fotovoltaické systémy, opět 

přístupný téměř všem odvětvím. 

Tato připomínka je zásadní. 
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7. Ke kapitole V. Podněty na aktualizaci plánu a iniciativě k REPowerEU, k části 4. Ostatní nad v objemu 

nad 1 mld. Kč (27,8 mld. Kč), str. 9  

Svaz upozorňuje v projektu MMR – Transformace cestovního ruchu v ČR, že např. podpora elektromobility 

(nákupy elektromobilů) a dobíjecích stanic by neměly být dle CZ NACE sektorově omezeny vůbec, jelikož 

žádná podpora pro podnikatelské subjekty v tuto chvíli neexistuje. Je tedy nutné ji rozšířit na všechny 

podnikatelské subjekty ve všech odvětvích. Nedává smysl podporovat nákup elektromobilů v cestovním 

ruchu a ne např. ve zpracovatelském průmyslu. Žádáme o podporu elektromobility pro všechna odvětví. 

Tato připomínka je zásadní. 

 

8. Ke kapitole V. Podněty na aktualizaci plánu a iniciativě k REPowerEU, str. 6  

Svaz žádá zařazení programů na podporu aplikovaného průmyslového výzkumu a vývoje. 

Odůvodnění: 

Vzhledem k dlouhodobému podfinancování podpory aplikovaného průmyslového výzkumu a vývoje, 

předchozímu krácení komponenty 5.2 a potřebě zajistit modernizaci a vyšší konkurenceschopnost firem 

v ČR, je nezbytné zahrnout podporu programů zaměřených na tuto oblast. 

Primárně se jako nejvhodnější v současné situaci nabízí program THÉTA, jehož cílem je prostřednictvím 

výstupů, výsledků a dopadů z podpořených projektů přispět ve střednědobém a dlouhodobém horizontu 

k naplnění vize transformace a modernizace energetického sektoru. 

Případně jako alternativu předchozího odstavce Svaz podporuje zahrnutí programu TREND, který je 

zaměřen na podporu mezinárodní konkurenceschopnosti podniků a jehož podpořené projekty mají 

výsledky směřující do praxe, zejména do průmyslové výroby a do nabídky produktů na trh. Program byl 

velmi kladně hodnocen EK, ale z politických důvodů byl dříve na poslední chvíli z podpory NPO vyškrtnut. 

Tato připomínka je zásadní. 

 

9. Ke kapitole V. Podněty na aktualizaci plánu a iniciativě k REPowerEU, str. 6  

Svaz dává ke zvážení zařazení nového podnětu v podobě pilotních projektů v oblasti chemické recyklace.  

Odůvodnění: 

Tento relativně nový způsob recyklace zejména plastových odpadů je nezbytným doplňkem ostatních 

způsobů recyklace pro dosažení ambiciózních cílů EU v oblasti cirkulární ekonomiky. 

Ze strany SFŽP bylo sděleno, že nyní je vhodná alokace pouze v OPŽP, kde je však na chemickou recyklaci 

vyčleněno pouze 300 mil. Kč na celé programové období, což je naprosto nedostatečná částka. Projekty 

plánované některými firmami mají samostatně odhadované náklady ve výši 0,9-1,5 mld. Kč, což by 

znamenalo dotaci ve výši 600 mil. Kč, tedy alokace by nestačila ani na podporu poloviny zvažovaného 

projektu.  

Není možné přesně odhadnout rozsah dalších projektů plánovaných v ČR do r. 2027-2030, ale lze se 

domnívat, že by „obálka“ na podporu chemické recyklace měla celkem dosahovat alespoň 1,5 mld. Kč. 

Tato připomínka je doporučující. 


